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گـــــــپ

نگـــــره
 غرب به دنبال فشار بر ایران برای 

دستیابی به امتیازات بیشتر
لابی های صهیونیست ها 

بی وقفه ادامه دارد

پس از نامه نگاری های اخیر میان 
ایران و آمریکا بر سر پیشنهادات بورل 
نتیجه خاصی به دست  گویا چندان 
نیامده و آمریکا در آخرین اظهارنظر 
خود اعلام کرد پاسخ های ایران دلگرم 
کننده نبوده است هر چند هنوز پاسخ 
قطعی نیز ارائه نکرده است، در حالیکه 
در دو هفته گذشته احتمال امضای 
توافق بعید به نظر نمی رسید و در این 
بین تغییر مواضع آمریکا و اتحادیه اروپا 
در مقابل توافق احتمالا تحت تاثیر عاملی 
خارجی یعنی مخالفین برجام در خارج 
از ایران با هدایت رژیم صهیونیستی 
بوده است. این روند ادامه داشت تا به 
یکباره اتحادیه اروپا نیز با تغییری واضح 
بیانیه ای علیه ایران در روز گذشته صادر 
کرد. فرانسه، آلمان و انگلیس)تروئیکای 
اروپا( در بیانیه ای از خواسته ایران در 
مذاکرات احیای توافق هسته ای مبنی 
بر اینکه آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اورانیوم  ذرات  درباره  تحقیقاتش 
یافت شده در سه سایت هسته ای را به 
پایان برساند، ابراز نارضایتی کرده و 
مدعی شدند، این خواسته مذاکرات را 
به خطر می اندازد؛ این صحبت نیز در 
شرایطی مطرح می شود که ایران نسبت 
به وضعیت هسته ای خود پاسخ های لازم 
را به آژانس ارائه داده است و هنوز زیر 
نظر این نهاد بین المللی فعالیت می کند. 
هر چند رفتار های دوگانه اروپا در پیوند 
با رژیم صهیونیستی سابقه  دارد و پیش تر 
نیز سفر گروسی در خردادماه به تل آویو 
گویای همین رفتار های دوگانه است. 
اما نکته قابل توجه واکنش نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی به این بیانیه بود که 
ضمن ابراز خرسندی از این بیانیه ضد 
ایرانی اعلام کرد اطلاعات فوق برای 
ایجاد چالش های هسته ای جدید در 
مذاکرات را آن ها به کشور های  اروپایی 
داده اند؛ لاپید مشخصا اعلام کرده 
است: »هنوز زود است که بگوییم آیا 
در متوقف کردن توافق هسته ای موفق 
بوده ایم یا نه اما اسرائیل برای هر تهدید 
یا سناریویی آماده است.« اقدامات ضد 
ایرانی رژیم صهیونیستی در اینجا به 
پایان نرسید و لاپید شب گذشته برای 
گفت وگویی با مسئولین آلمانی وارد 
برلین شد. تور اروپایی که لابی های 
صهیونیستی آغاز کرده اند بیانگر تلاش 
بی سابقه آن ها در آستانه دستیابی به 
توافق است. خبرگزاری فرانسه به نقل 
از یک مقام دیپلماتیک صهیونیستی 
که ترجیح داد نامش ذکر نشود، تائید 
کرد که ایران محور مذاکرات هیات 
اسرائیلی در برلین خواهد بود. این مقام 
به خبرگزاری فرانسه گفته است: »تداوم 
هماهنگی مواضع و تأثیرگذاری بر موضع 
اروپا مهم است زیرا آلمان نقش مهمی در 
این امر دارد.« اروپایی ها و آمریکایی ها 
نیز اکنون در درون یک تضاد معنایی 
در مواجهه با اسرائیل قرار گرفته اند، زیرا 
این کشور های مدعی صلح هسته ای 
برای گفت وگو با ایران بر سر مسائل 
هسته ای با رژیمی مشورت کرده و کسب 
اجازه می کنند که ضمن داشتن سلاح 
هسته ای نه عضو آژانس بین المللی 
انرژی اتمی است نه هیچ پیمان ضد 
هسته ای دیگر و همواره نیز نقض قوانین 
بین المللی را در سابقه دارد. سخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران نیز در پاسخ 
به این رفتار ها گفته است: »مایه تأسف 
است که کشورهای اروپایی از یکسو به 
حمایت تمام قد از رژیمی می پردازند 
اختیار  در  اتمی  که صدها کلاهک 
داشته و به هیچ یک از ساز و کارهای 
منع اشاعه بین المللی پایبند نیست 
و از سوی دیگر علیه برنامه هسته ای 
کاملا صلح آمیز جمهوری اسلامی ایران 
که در معرض گسترده ترین بازرسی ها 
قرار داشته، به فضاسازی می پردازند. 
باعث تاسف است که سه کشور اروپایی 
با این بیانیه نسنجیده، گام در مسیر 
رژیم صهیونیستی مبنی بر شکست 
مذاکرات گذاشته اند و بدیهی است در 
صورت تداوم چنین رویکردی، باید 
مسؤلیت نتایج آن را نیز بپذیرند.« این 
رفتار ها نشان می دهد طرف مقابل 
برای مذاکره از صداقت لازم برای یک 
نیست  برخوردار  بی طرف  گفت وگو 
و کارشکنی های آن ها همواره ادامه 
خواهد داشت و ثابت می کند درخواست 
اخذ تضمین از سوی ایران چندان هم 
حرف بی راهی در مقابل این طرفین 

کارشکن نبوده است. 

خداحافظی آخرین بازمانده دولت روحانی از دولت رئیسی 
روزگذشته رخ داد. ستاری در تاریخ ۱۳ مهر ۱۳۹۲ با روی کار 
آمدن دولت یازدهم و با حکم حسن روحانی به عنوان معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهوری منصوب شد و از آن زمان تاکنون در این 
سمت فعالیت می کند. زمزمه های برکناری و استعفای ستاری 
پیش از این و با روی کار آمدن دولت سیزدهم نیز مطرح شده بود و 
همزمان با آن بسیاری از فعالان دانش بنیان درخواست داشتند این 
جایگاه مهم علمی و فناوری با تمدید حکم ستاری یا صدور حکم 
فرد جایگزین آن از سوی رئیس جمهور تعیین تکلیف شود. اکنون 
پس از گذشت ۱۵ ماه از فعالیت دولت سیزدهم، مجددا زمزمه 
استعفای معاون علمی و فناوری مطرح شده و پیگیری حاکی از آن 
است که وی به تازگی استعفای خود را به رئیس جمهور تقدیم کرده 
اما تا این لحظه تأیید یا عدم تأیید استعفای وی به صورت رسمی 
مطرح نشده است. سورنا ستاری دوره های کارشناسی، کارشناسی 
ارشد و دکتری مهندسی مکانیک را در دانشگاه صنعتی شریف 
گذرانده و از سال ۱۳۸۷ عضو هیات علمی و هم اکنون دانشیار 

این دانشگاه است. 
  نگاهی به عملکرد ستاری 

سورنا ستاری فرزند منصور ستاری است. او در سال ۱۳۸۴، به 
عنوان مدیرعامل سازمان بهینه سازی مصرف سوخت انتخاب شد، اما 
یک سال بعد از سمتش استعفا داد. ستاری در تاریخ ۱۳ مهر ۱۳۹۲ با 
حکم حسن روحانی به عنوان معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
منصوب شد. او در تاریخ ۲ مهر ۱۳۹۲ با حکم بیژن نامدار زنگنه، وزیر 
نفت به عنوان رئیس پژوهشگاه صنعت نفت منصوب گردیده بود که 
پس از انتصاب به سمت معاونت علمی رئیس جمهور در بیست و نهم 
همان ماه جای خود را به حمیدرضا کاتوزیان داد. حسن روحانی 
رئیس جمهور دولت یازدهم و دولت دوازدهم در تاریخ بیست و پنجم 
مردادماه ۱۳۹۶ در زمان مذاکرات مجلس برای رأی اعتماد به وزرا، 
ستاری را دوباره به عنوان معاون علمی و فناوری خود منصوب کرد. 
ستاری درباره کودکی خودش می گوید: » من در زمان جنگ ایران 
و عراق ۷ تا ۸ سال داشتم و همه چیز را درک می کردم. زمانی که 
پدرم به شهادت رسیدند ۲۲ ساله و دانشجوی ترم اول کارشناسی 
ارشد دانشگاه صنعتی شریف بودم و تمام دوران کودکیم را در این 
پایگاه های نظامی گذراندم و به نوعی فرزند پایگاه هستم. »سورنا« 
نام مستعار پدرم بود که به عنوان نام خودم انتخاب کرد. در مجلات 
مختلف، مقالات و ترجمه هایی از ایشان با نام های مختلف از قبیل 
منصور ستاری، م ص، سورنا و… به چاپ می رسید و دلیلش هم این 
بود که می گفتند اگر همه مقالات از یک نفر باشد خوب نیست. سورنا 

ستاری، مدارج کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری مهندسی 
مکانیک را در دانشگاه صنعتی شریف گذراند. از سال ۱۳۸۷ عضو 
هیات علمی این دانشگاه و همچنان به عنوان دانشیار مشغول 
تدریس و تحقیق در دانشکده مهندسی انرژی دانشگاه صنعتی 
شریف و پژوهشکده علوم و فناوری انرژی دانشگاه صنعتی شریف 
است. وی که پژوهش هایی در حوزه انرژی های نو و کارایی انرژی 
داشته، عضو هیات علمی و سرپرست گروه مدیریت و بهینه سازی 
انرژی پژوهشکده علوم و فناوری انرژی دانشگاه صنعتی شریف است. 

  عدم تحصیل در آمریکا به خواست پدر
سورنا ستاری عنوان کرده اگرچه توانست از سوی دانشگاهی 
در آمریکا بورس تحصیلی بگیرد، اما به خواست پدرش منصور 
ستاری فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران به 
آمریکا نمی رود و در دانشگاه صنعتی شریف ادامه تحصیل می دهد. 
او در این باره می گوید: »بعد از گذراندن دوره کارشناسی ام چون در 
دانشگاه شریف شاگرد اول دوره لیسانس شده بودم، بورس دانشگاهی 
در آمریکا را گرفته بودم و تقریباً تمام کارهایم را انجام داده بودم و 
در آخر شاید صحبت من با پدر ۵ دقیقه هم طول نکشید که ایشان 

گفتند: »نرو، چون اگر بروی ممکن است برنگردی و این نه به نفع تو 
و نه به نفع من است.«

  انتخابات ریاست جمهوری دهم
ستاری در دوران تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری در سال 
۱۳۸۸، طی نشستی که در دانشگاه شریف برگزار شد، از میرحسین 
موسوی حمایت نموده و دولت محمود احمدی نژاد را مورد انتقاد قرار 
داد. وی همچنین در این نشست بیان نمود »از سهمیه شاهد برای 
ورود به دانشگاه استفاده نکرده است.« سورنا ستاری در سال ۱۳۹۲ با 
پیروزی حسن روحانی در انتخابات دولت یازدهم جمهوری اسلامی 
ایران، حکم معاونت خود را در عرصه علم و فناوری و همچنین ریاست 
بنیاد ملی نخبگان را دریافت کرد. ستاری جوان ترین عضو کابینه 
یازدهم بود و نگاه جدی و مخالفت سرسختانه او با اقتصاد مبتنی بر 

منابع نفتی و خام فروشی به خوبی در جامعه شناخته شد. 
  ادامه کار در دولت دوازدهم

حسن روحانی با انتخاب دوباره و روی کار آمدن به عنوان 
رئیس جمهور دولت دوازدهم، او را برای چهار سال دیگر به عنوان 

معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری معرفی کرد. 

 ناگفته های یک کاندیدای انتخابات 1400 

کاندیدایی که به پای دولت سوخت 
     عبدالناصر همتی:  روحانی مخالفت کرد؛ جهانگیری گفت هیچ کمکی به تو نمی کنم

شاید  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
بدبین ترین حامیان و هواداران دولت روحانی 
نیز فکر نمی کردند که پس از فعل و انفعالات 
نگهبان  شورای  بررسی های  و  انتخاباتی 
در نهایت پس از آن همه مسائل و حواشی 
چهره هایی چون اسحاق جهانگیری و علی 
لاریجانی رد شوند و آنها بمانند با عبدالناصر 
شرایط  اما  مهرعلیزاده.  محسن  و  همتی 
انتخابات اینگونه شد و دولتیون تصمیم گرفتند 
در موضعی بی طرف از همتی حمایت نکنند. در 
همین راستا اخیرا کتابی تحت عنوان »بزنگاه« 
نوشته حسام رضایی منتشر شده که در آن 
همتی از دلایل کاندیداتوری خود و مسائل 
پیرامون انتخابات صحبت کرده است. این 
کتاب که با عنوان فرعی »جستاری تاریخی 
-  ژورنالیستی درباره بازیگران انتخابات ۱۴۰۰« 
منتشر شده به ثبت و تحلیل اخبار و وقایع 
انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم حول پنج 
چهره شاخص آن یعنی سیدحسن خمینی، 
محمدجواد ظریف، علی لاریجانی، عبدالناصر 
همتی و سیدابراهیم رئیسی، پرداخته که علاوه 
بر بررسی کنشگری این پنج چهره، شامل دو 
مصاحبه  اختصاصی با محمدجواد ظریف و 

عبدالناصر همتی است. 
  ماجرای یک انتخابات

یک سال و اندی از انتخابات ریاست جمهوری 
سیزدهم که در خرداد ماه ۱۴۰۰ برگزار شد و 
حواشی پیرامون آن می گذرد اما هنوز هم برای 
عده ای پرسش هایی در خصوص آن انتخابات، 
رد صلاحیت برخی چهره های شاخص همچون 

اسحاق جهانگیری و علی لاریجانی و میزان 
مشارکت مردم طرح می شود. با این حال آنچه 
مسلم است صحبت در مورد برخی اتفاقات 
شاید بتواند پاسخ برخی پرسش ها را بدهد. 
اینکه انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم نیز 
مانند سایر انتخابات ها شرایط خاص خود را 
داشت. از سویی رویکردهای حاکمیت نسبت 
به انتخابات و از سوی دیگر نوع نگاه مردم 
که شرایط حاضر در انتخابات را رقم می زد. 
اساسا جدای از سمت گیری های انتخاباتی 
نهادهای حاکمیتی؛ این نوع نگرش مردم به 
انتخابات و همچنین تاثیر عملکرد انتقادآمیز 
دولت روحانی و جریان حامی بود که موجبات 
کاهش مشارکت مردم را فراهم آورد. این در 
حالی است که در درون انتخابات ۱۴۰۰ نیز 
حواشی کمی شاهد نبودیم. از تلاش اکثریت 
قریب به اتفاق کاندیداها برای رأی آوری یک 
کاندیدا که عمل می کردند تا کاندیداهایی 
که خودشان به صورت مستقل آمده بودند 
اما رسانه ها و جریانات مخالف آنها را نماینده 
وضع موجود می دانستند. چه اینکه نه دولت 
و نه اصلاح طلبان به طور رسمی از هیچ یک 
از کاندیداهای مستقل حمایت نکردند. این 
موضوع باعث شد تا عبدالناصر همتی و محسن 
مهرعلیزاده نتوانند آنطور که باید و شاید در 
عرصه انتخابات به کنشگری بپردازند و در 
نهایت نیز با آرایی کمتر از آنچه تصور می شد از 
گردونه رقابت کنار رفتند و سید ابراهیم رئیسی 
با پیروزی بر رقبا هشتمین سکاندار دولت در 
ایران باشد. دولتی که امروز با گذشت بیش از 

یک سال با مشکلات و مسائل مختلف دست به 
گریبان است. 

  می توانستم انتخابات را به دور دوم 
بکشانم

رئیس سابق بانک مرکزی با اشاره به ماجرای 
کاندیداتوری اش در انتخابات بیان کرد: در یک 
بحث سرپایی که آقای وزیر کشور هم در آنجا 
حضور داشتند، به آقای دکتر روحانی عرض 
کردم که افراد مختلفی دارند ثبت نام می کنند 
و معلوم نیست چه کسی تایید و چه کسی رد 
بشود. ایشان همانجا گفتند: »خب! همگی 
بروید ثبت نام کنید تا ببینیم چه می شود.«. من 
هم صحبت آقای روحانی را به عنوان چراغ سبز 
گرفتم و ثبت نام کردم. عبدالناصر همتی گفت: 
فردای روزی که ثبت نام کردم، ایشان در جلسه 
ستاد اقتصادی به من اعتراض کردند که چرا شما 
رفتید ثبت نام کردید؟ من هم گفتم که خودتان 
اجازه دادید. ایشان هم گفت، نه! ما همین طوری 
داشتیم صحبت می کردیم. وی با اشاره به جلسه 
شورای هماهنگی اقتصادی افزود: آقای روحانی 
گفت که نمی شود! شما همزمان هم می خواهید 
رئیس کل بانک مرکزی بمانید و هم کاندیدا 
بشوید؟ همتی به واکنش جهانگیری هم اشاره و 
بیان کرد: در همین جلسه، آقای جهانگیری به 
من گفتند که اصلاح طلبان اصلا شما را معرفی 
و تایید نکرده اند؛ چطور می خواهید وارد صحنه 
بشوید؟ من هم گفتم که خودم تصمیم به حضور 
گرفته ام و ان شاءا... شما هم کمکم می کنید؛ 
آقای جهانگیری هم صریحا گفتند که نخیر! من 
هیچ کمکی به شما نمی کنم. با همین صراحت؛ 

خیلی تند گفتند که من هیچ کمکی به شما 
نمی کنم. گفتم که اشکالی ندارد و خودم مسیر 
را ادامه می دهم. وی با اشاره به گفت وگویش در 
حاشیه دولت با روحانی بیان کرد: این جمله 
را خدمت ایشان گفتم که به صلاح شماست 
که من در بانک مرکزی بمانم چون اگر بمانم، 
حداقل مجبورم از دولت دفاع کنم اما اگر 
نباشم، تعهدی برای دفاع از همه دولت نخواهم 
داشت. جالب است که تا پایان انتخابات هیچ 
عضوی از دولت، از من حمایت و پشتیبانی 
نکردند. کاندیدای انتخابات ۱۴۰۰ ادامه داد: 
در همان روزهای اول یا دوم پس از اعلام اسامی 
نامزدهای تاییدصلاحیت شده گفت وگویی 
تلفنی با حاج حسن آقای خمینی درباره انتخابات 
داشتم و از ایشان خواستم تا پشتیبانی کنند؛ 
ایشان یکدفعه همان اول برگشتند گفتند: 
»آقای همتی چه شد که تایید شدی؟ « من هم 
در جواب گفتم: »کسانی که ردصلاحیت شده اند 
باید بررسی شوند که چرا مشکوک می زنند و رد 
شدند نه کسی که تایید شده  است.« همتی در 
خصوص نظر سیدمحمد خاتمی گفت:  نظر 
ایشان به کاندیداتوری من مثبت بود. کاندیدای 
انتخابات ۱۴۰۰ تاکید کرد: اگر انتخابات دو 
هفته یا یک هفته ادامه پیدا می کرد، می توانست 
انتخابات را به دور دوم بکشاند. رئیس سابق 
بانک مرکزی در خصوص احتمال حضورش 
در انتخابات آتی ریاست جمهوری گفت: اگر 
احساس کنم حضورم می تواند به بهترشدن 
شرایط سیاسی، اجتماعی و اقتصادی کشور 

کمک کند، حتما در صحنه خواهم بود. 

 رحمان قهرمانپور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 دوران طلایی احیای برجام را 

از دست ندهیم
آرمان ملی- سهیل ثابت: نشست فصلی آژانس 
بین المللی انرژی اتمی آغاز شده و اعضای آژانس در طول 
چند روز آینده به مسائل گوناگونی رسیدگی خواهند 
کرد. از جمله مواردی که در دستور کار آژانس انرژی 
اتمی قرار دارد، مساله امنیت نیروگاه هسته ای اوکراین، 
مساله اتمی کره شمالی و تهدیدات اتمی این کشور است 
همچنین یکی از مهم ترین دستورالعمل های این دوره 
آژانس مربوط به پرونده هسته ای ایران است. در نشست 
قبلی آژانس، قطعنامه ای علیه ایران صادر شده و از تهران 
خواستند که در ارتباط با سوال های مطرح شده پاسخ 
مناسب دهد. این قطعنامه اگرچه از سوی ایران نامطلوب 
خوانده شد اما تهران در پاسخ به پیشنهادات اروپایی ها 
خطاب به آمریکایی ها اعلام کرده که شرط ایران برای 
احیای برجام، بسته شدن پرونده پادمان در آژانس است. 
آمریکا نیز در مقابل اعلام کرده که این مساله مربوط به 
آژانس بین المللی انرژی اتمی است و تهران باید به سوالات 
آژانس پاسخ قانع کننده دهد. به نظر می رسد احیای برجام 
در ایستگاه پادمان به دست انداز بلندی خورده است که به 
منظور عبور از آن باید طرفین درکنار آژانس قرارگرفته و 
به یک راه حل مشترک دست یابند. برای بررسی نشست 
اخیر شورای حکام و تحولات احیای برجام »آرمان ملی« با 
رحمان قهرمانپور،کارشناس مسائل بین الملل به گفت وگو 

پرداخته است که می خوانید. 
  نشست آژانس بین المللی انرژی اتمی آغاز 
شده است و یکی از پرونده های حساس این دوره از 
فعالیت آژانس پرونده هسته ای ایران است. برخی 
بر این باورند که احتمالا آژانس بیانیه شدیدی علیه 
تهران صادر می کند و بعید نیست پرونده ایران را 
به شورای امنیت بفرستد، تا چه میزان این احتمال 

وجود دارد؟
شورای حکام متشکل از ۲۵ کشور دارای توان هسته ای 
است که تعدادی اعضای ثابت دارد و تعدادی اعضای  
غیرثابت.در شورای حکام همیشه کشورهای غربی 
حضور داشتند و سایر طرف ها مثل جنبش عدم تعهد و... 
هم بود ه اند؛ اما همواره کشورهای غربی در آژانس دست 
بالا را داشته اند. طی یک سال گذشته که پرونده ایران در 
آژانس مطرح شده معمولا آژانس در اکثر موارد خود را در 
جهت توافقات سیاسی کشورها با آژانس تعریف می کند.  
با این حال اما اینکه آژانس این بار چه خواهد کرد؛ به نظر 
می رسد در شرایط فعلی امکان اینکه آژانس قطعنامه 
تندی علیه تهران صادر کند وجود ندارد. البته به نظر 
می رسد که آژانس قصد دارد فشار بر ایران را افزایش دهد 
تا ایران در ارتباط با پرسش های مطرح شده آژانس در 
مورد سه مکان اعلام شده پاسخ های بیشتری بدهد. از این 
جهت این امکان وجود دارد که بیانیه نه چندان تندی در 
ارتباط با پرونده هسته ای ایران از سوی آژانس بین المللی 
انرژی اتمی صادر شود و از تهران درخواست شود که به 
همکاری با آژانس در ارتباط با مسائل و پرسش های مطرح 

شده، ادامه دهد. 
  دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی بارها 
اعلام کرده که آژانس نهادی مستقل است. آیا 
با وجود لابی قدرتمند آمریکا و اروپا در آژانس 

می توان بر این ادعای گروسی مهر تایید زد؟
 در تحلیل جایگاه و استقلال آژانس بین المللی انرژی 
اتمی باید به این نکته مهم تاکید داشت که ورود و یا خروج 
از پیمان ان پی تی منوط به تصمیم شورای امنیت است. 
خود آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز به واسطه این مساله 
بیشتر از سایر نهادها متاثر از فضای سیاسی و خواست 
قدرت های بزرگ است. چون این مساله ارتباط مستقیم به 
امنیت بین الملل دارد و قدرت های بزرگ و حتی روسیه و 
چین به پیمان هسته ای بعد از جنگ جهانی دوم به منظور 
جلوگیری از افزایش تعداد  کشورهای هسته ای منافع 
مشترک دارند. در کنار این اصل کلی، بسته به مدیرکلی 
که در راس آژانس قرار می گیرد، این نهاد سعی خواهد کرد 
میزان استقلال و فعالیت خود را بیشتر کند یا از میزان 
استقلال و فعالیت خود بکاهد. مثلا در دوران البرادعی وی 
تلاش می کرد در کنار بخشی از کشورها قرار گیرد. آقای 
آمانو هم دیدگاه خاص خود را داشت، اما آقای گروسی 
اصل بی طرفی را رعایت نمی کند. اظهارات اخیر آقای 

گروسی بی طرفی آژانس را زیر سوال برده است. 
  ایران اعلام کرده است یکبار برای همیشه باید 
مسائل مربوط به پادمان کنار گذاشته شود اما به 
نظر می رسد غربی ها قصد دارند با باز نگه داشتن 
این مساله همواره بهانه داشته باشند تا هر وقت 
خواستند از این موضوع علیه ایران استفاده کنند؛ 
چه میزان احتمال بسته شدن همیشگی پرونده 

پادمان را در آژانس می دهید؟
آژانس در طول سال های گذشته پرونده های بازی 
در ارتباط با ایران داشته است. به عبارت دیگر موضوع 
ایران تحت فشار غربی ها هیچ گاه از دستور کار آژانس 
بین المللی انرژی اتمی خارج نشده است. در کنار این 
مساله و در این دوره شاهد هستیم که مساله کره شمالی 
و نیروگاه اوکراین هم در دستور کار آژانس قرار دارد. 
بنابراین مشاهده می کنیم که هیچ گاه موضوعات مهم 
از نظر آژانس کنار گذاشته نمی شود. نیت آنها این است 
که همواره استخوان لای زخمی داشته باشند تا به ایران 

فشار آورند. 
  باتوجه به شرایط فعلی و موضع گیری ایران، 
آمریکا و اروپا تا چه میزان ممکن است برجام احیا 

گردد؟
در حال حاضر وقفه کوتاهی در مذاکرات به وجود آمده و 
باید مشاهده کرد طرفین چگونه می خواهند، از این شرایط 
بیرون بیایند. درمجموع با توجه به شرایط و اعلام نظرات 
طرفین فعلا نمی توان رأی به پایان مذاکرات داد. احتمالا 
مذاکرات پیرامون برجام در وقتی دیگر ادامه می یابد، اما 
احتمال احیای برجام نسبت به دو هفته قبل کاهش یافته 
و حتی ممکن است ادامه برجام به بعد از انتخابات کنگره 

آمریکا هم موکول شود.

سورنا ستاری استعفا داد؟

مردآرامکابینهخداحافظیمیکند؟

 

 طبقه متوسط 
کوچک شده  است

    
 خروج موقتی برجام 

 از دستور کار 
ایران و آمریکا

باز هم اذهان به سمت مذاکرات هسته ای است. دیروز یک 
نماینده پیشین مجلس گفت: به نظر می آید احیای برجام 
حداقل به طور موقت از دستور کار ایران و آمریکا خارج شده 
است. حشمت ا... فلاحت پیشه با اشاره به بیانیه روز شنبه 
تروئیکای اروپا که در آن ایران را متهم کرده که برجام را به خطر 
انداخته است اظهار کرد: اروپایی ها از ابتدا طرف تاثیرگذاری در 
مذاکرات نبودند و نقش میانجی داشتند. فلاحت پیشه گفت: 
طرف های اروپایی اعم از مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
و سه کشور اروپایی یا حتی روسیه و چین ایران را به مذاکرات 

وارد کردند چون با آمریکا مستقیم وارد مذاکرات نمی شد. 

اقتصاددان مطرح ایرانی که در مجلس هفتم نمایندگی 
مردم تهران را عهده دار بود، از نقد دولت اصولگرا ابایی ندارد 
چراکه معتقد است نقد هدیه ای است که می توان پیشکش 
دولت ها کرد تا مشکلاتشان را حل کنند. محمد خوش چهره 
تاکید کرد طبقه متوسط در ایران کوچک شده  است. وی 
تاکید داشت باید به مصداق ها و سیاستگذاری ها پرداخت 
تا امکان نقد عملکرد دولت ها فراهم شود. وی تصریح کرد: 
در مورد خطر اینکه لشکر بیکاران بیرون بریزند و... چنین 
نظری ندارم. اگر قرار بود چنین اتفاقی بیفتد تا به حال رخ 

نداده بود. 

زنان چه سهمی در برنامه هفتم توسعه دارند؟ رئیس 
فراکسیون زنان و خانواده مجلس شورای اسلامی یکی از نکات 
مهم سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه را توجه به رشد و 
شکوفایی زنان و رفع موانع این مسیر عنوان کرد و گفت که این 
موارد زمینه ساز طراحی و تصویب احکام جامع و تحولی برای 
زنان و خانواده است. فاطمه قاسم پور در مطلبی در صفحه توییتر 
خود با اشاره ه ابلاغ سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه نوشت: 
» سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه  توسط رهبر معظم 
انقلاب ابلاغ شد. یکی از نکات مهم در این سیاست ها توجه به 

رشد و شکوفایی زنان و رفع موانع این مسیر است.

چهارشنبه 
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 سهم زنان
 در برنامه هفتم 

توسعه 


